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88523060سرویس اجتماعي

 »خودروي برق�ي« راهكار فرار از بحران 
بنزين و آلودگي

وزير صمت از ابتداي كار خ��ود طرح برقي كردن 
خودروهاي كش��ور را در دس��تور كار قرار داده و 
شهرداري تهران نيز در اين زمينه در حال همراهي  
وی است. در ش��رايطي كه ميانگين ميزان بنزين 
مصرفي كشور در تعطيلات بهار امسال به بيش از 
۱۲۲ميليون ليتر رسيد و عملًا نه تنها تمام توليد 
بنزين كشور در حال اس��تفاده داخلي است بلكه 
دولت مجبور شده است س��هم ويژه اي از بودجه 
س��ال جاري را نيز ب��راي واردات اين محصول در 
نظر بگيرد، خودروهاي برقي از جمله راهكارهايي 
هستند كه براي فرار از بحران بنزين و آلودگي  هوا 
انديشيده شده  اس��ت. در اين شرايط البته برخي 
معتقد هستند بهتر بود دولت به جاي خودروهاي 
برقي با س��رمايه گذاري روي خودروهاي گازسوز 
تلاش مي كرد از وضعيت فعلي عبور كند؛ ايده اي 
كه يك بار ديگر نيز تجربه ش��ده اس��ت و در هر 
صورت به شكل كامل اجرايي نشد. به نظر مي رسد 
به همين دلي��ل دولت ترجيح داده اس��ت اين بار 

شانس خود را با خودروهاي برقي بيازمايد. 
 »خودروي برقي« وسيله نقليه اي لوكس 

يا كاربردي!
هرچند موض��وع خودروهاي برقي ب��ه تازگي 
در كش��ور ما مطرح ش��ده ولي اين نوع وسيله 
نقليه اكنون در بسياري از كشورهاي پيشرفته 

توانس��ته اس��ت جاي خود را در بازار باز كند و 
از يك كالاي صرف��اً لوكس تبدي��ل به كالايي 
مصرفي شود، البته اين اتفاق هنوز در كشور ما 
محقق نشده و با توجه به اينكه به دليل واردات 
قطره چكان��ي خودروهاي روز به كش��ور بخش 
اصلي خودروهاي معمولي سطح شهر را توليدات 
بي كيفيت خودروسازان داخلي تشكيل مي دهد، 
خودروهاي برقي به دليل استفاده از فناوري هاي 
جديد در كش��ور ما جزو محص��ولات لاكچري 
محسوب مي شوند، با اين حال واردكننده اصلي 
اين خودروها در حال حاضر ش��هرداري تهران 
اس��ت كه قرار اس��ت آنها را به عنوان جايگزين 
تاكسي هاي فرسوده وارد ناوگان تاكسي شهري 
كند. ش��هرداري تلاش كرده اس��ت با تقسيط 
قيمت، اين خودروها را براي رانندگان تاكس��ي 
قابل دس��ترس تر كند، هرچند با توجه به اينكه 
قيمت ارائه شده خودروهاي برقي حتي تاكسي 
در كشور از قيمت معمول اين خودروها در ديگر 
كشورها نيز بيشتر تخمين زده شده است، به نظر 
نمي رسد بخش اصلي رانندگان تاكسي توانايي 

خريد اين وسايل را داشته باشند. 
معاون شهردار تهران در حاش��يه واگذاري  هزار 
تاكسي برقي قيمت تمام ش��ده اين خودروهاي 
چيني را حدود يك ميلياردو300ميليون تومان 
اعلام كرده و گفته اس��ت: 600ميلي��ون تومان 
وامی است كه از سوي شركت واردكننده با سود 
8درصد و پنج ساله با اقساط ۱۲ ميليون و500هزار 
توم��ان داده مي ش��ود. آورده تاكس��يران حدود 
۱00ميليون تومان قيمت تاكسي فرسوده است 
و 300ميلي��ون توم��ان هم باي��د پرداخت كند، 
همچنين 300ميليون تومان هم وام كارآفريني 

داده مي شود! 
  مس�ير طولاني پي�ش روي خودروهاي 

برقي 
همچنين هرمزي ابراز اميداوري كرده اس��ت تا 
پايان سال جاري، ۲7 هزار تاكسي برقي از سوي 
وزارت صم��ت و ۲5 هزار تاكس��ي ه��م از طرف 
شهرداري تهران وارد خواهد شد؛ رقمي كه البته 
با تردد چندصدهزارتايي خودرو در تهران بسيار 

ناچيز به نظر مي رسد. در شرايطي كه قائمي، عضو 
شوراي ش��هر تهران نيز تأكيد دارد: »حتي يك 
خودروي برقي هم هن��وز موفق به دريافت پلاك 
تاكسي نش��ده و فقط وعده ورود خودروي برقي 
داده شده و شواهد و گزارشي از عملكرد اجرايي 
وجود ندارد.« ولي ش��هرداري تهران بارها اعلام 
كرده است قصد دارد ميزان قابل توجهي از وسايل 
نقليه برقي را وارد شهر تهران كند و گزارش هاي 
اعلام شده از سوي رسانه هاي مربوط به شهرداري 
از برنامه ري��زي ش��هرداري ب��راي آماده س��ازي 
زيرس��اخت هاي تردد 40 هزار تاكسي برقي كه 
۱0 هزارتاي آن قرار است ون باشد، خبر مي دهند و 
همچنين گفته شده قرارداد 65 هزار تاكسي برقي 
با دولت نيز منعقد ش��ده است؛ برنامه ريزي هايي 
كه اگر عملياتي شود هنوز تا رس��يدن به ميزان 
قابل قبول تاكسي برقي در تهران كه بتواند تأثير 
بسزايي در وضعيت آلودگي ش��هر تهران داشته 

باشد، مسيری طولاني در پيش دارد. 
  تاكسي هاي برقي به چه كساني خدمات 

مي دهند
مسئله ديگري كه در موضوع تاكسي هاي برقي مطرح 
اس��ت اينكه آيا اين خودروها كه همانطور كه گفته 
شد در كش��ور ما جزو خودروهاي لوكس محسوب 
مي شوند، در سطح شهر به عنوان تاكسي نيز تردد 
خواهند داشت يا نه. سرپرست سازمان تاكسيراني 
شهر تهران با بيان اينكه به گفته شوراي عالي ترافيك 

طی دو هفته آينده وضعيت پلاك گذاري تاكسي هاي 
برقي تعيين تكليف مي شود، ابراز اميدواري كرده بود 
اين خودروها به رانندگان تاكسي واگذار خواهد شد. 
وي رنگ تاكسي هاي برقي را طبق مصوبه شوراي 
عالي ترافيك آبي فيروزه اي اعلام و خاطرنشان كرده 
بود: با توجه به اينكه خودروهاي��ي كه در گام هاي 
اول وارد كشور شدند، مشكي و سفيد هستند؛ مقرر 
شد اين خودروها از طريق نصب برچسب هاي آبي 
فيروزه اي اجازه تردد در شهر بگيرند. همچنين وي 
گفته بود: وزارت كشور از محل 640وني كه قرار بود 
تحويل بده��د، ۱۹۲ون را تحوي��ل داده كه 40ون 
هنوز پلاك گذاري نش��ده اس��ت. با توجه به آنچه 
گفته شد، هر چند به نظر مي رسد اين خودروها به 
رانندگان تاكسي واگذار شوند، ولي بايد منتظر بود 
و ديد آيا خودروهاي فيروزه اي رنگ برقي در سطح 
شهر به مسافركشي مشغول مي ش��وند يا فقط در 
بخش هاي مخصوص و به افراد خاصي خدمات ارائه 

خواهند كرد. 
  ش�هرداري تهران در حال آماده سازي 

زيرساخت هاي وسايل نقليه برقي
شهريار افندي زاده، مديرعامل سازمان حمل و نقل 
و ترافيك ش��هر تهران اخيراً در تشريح كارهاي 
انجام ش��ده در خصوص خودروهاي برقي ضمن 
تأكيد بر ضرورت برقي س��ازي ناوگان حمل ونقل 
پايتخ��ت اين ط��رح را داراي اثرگ��ذاري ويژه بر 
وضعيت و كيفيت زندگي ش��هروندان دانس��ته 
و بر لزوم بررس��ي اثرات اقتص��ادي، اجتماعي و 
زيست محيطي آن، در كنار اثرات حمل و نقلي در 
سطح ش��هر تهران تأكيد كرده است. مديرعامل 
سازمان حمل و نقل و ترافيك شهر تهران مكان يابي 
و طراحي ايستگاه هاي ش��ارژ وسايل نقليه برقي 
)به تفكيك اتوبوس، تاكس��ي، خودرو ش��خصي 
و موتورس��يكلت( با در نظر گرفت��ن معيارهاي 
ترافيكي )اثرس��نجي ترافيكي(، زيرساخت هاي 
برقي )ديماند و تأمين برق ايستگاه ها( و مكانيكي 
موردنياز و الزام��ات معماري و شهرس��ازي را از 
مهم ترين موضوعاتي دانست كه در مطالعات طرح 
جامع برقي سازي وسايل نقليه در شهر تهران به 

طور كامل بررسي خواهد شد. 

 به عشق كتابخواني كودكان كاشمر
نيفتاده  زهرا نيكدل: نظام آموزشي ما به سمت آموزش توصيفي تغيير كرده است و ارزشيابي كيفي هم دارد، اما در نحوه آموزش، اتفاق خيلي مؤثري 

بدتر اينكه نحوه تدريس معلمان به سمت و سوي اين نوع آموزش نرفته است
جرقه ترويج كتاب و كتابخواني در كاشمر 

از كجا در ذهن شما زده شد؟ 
كتاب هاي حوزه ك��ودك كه در شهرس��تان ها وجود 
دارد، عمدتاً سوپرماركتي اس��ت؛ كتاب هايي كه روي 
محتوا و تصاوير آن به خوبي كار نمي ش��ود، به همين 
دليل با كمترين قيمت در دسترس افراد قرار مي گيرد، 
مشخص است عمده كس��اني كه در اين شهرستان ها 
س��اكن هس��تند و قصد تهيه كتاب براي فرزندش��ان 
را دارند، از همين كتاب هاي س��وپرماركتي اس��تفاده 
مي كنند، اما آن دسته از كتاب ها كه ناشران به محتوا و 
تصاوير آن اهميت زيادي مي دهند و كمي قيمت شان 
بالاتر است، در شهرهاي كوچك كمياب و گاهي ناياب 
است. از آنجا كه رشته تحصيلي  من، كتابداري است و 
به قول معروف با كتاب آشنايي داشتم، تصميم گرفتم 
به همسرم كه در كتابخانه مدرس��ه اي در كاشمر كار 
مي كند، كمك كنم تا هم��راه او كتاب هاي بهتري را 
براي مدرسه شان انتخاب كنيم و اين نقطه آغاز كارمان 
شد. سال۱3۹4 بود كه كتاب هاي مختلف و مناسب از 
ناشران متفاوت را انتخاب كرديم و با كمك خيرين آنها 
را خريديم و به دست بچه هاي مدرسه رسانديم. همان 
شروع كار بازخوردهاي خوبي از اين كار گرفتيم تا جايي 
كه معلمان پيام هاي اميدواركننده اي را از نحوه برخورد 

بچه ها با كتاب ها به ما مي دادند. 
تهيه كتاب براي چه گروه سني و چه مقطع 

تحصيلي را مدنظر قرار داديد؟
ما بيش��تر تمركزمان روي مقطع ابتدايي بود تا آنها را 
با خواندن كتاب هاي غيردرسي آشنا كنيم و به كمك 
كتاب، آنها را رش��د دهيم. همانطور كه مس��تحضريد 
مطالعه بايد از كودك��ي آغاز ش��ود، بنابراين اگر يك 
كتاب خوب در دسترس بچه ها قرار بگيرد، ممكن است 
روند زندگي آنها در جهت مثبتي تغيير كند، بچه ها با 
خواندن كتاب خوب و قصه هاي آموزنده مي توانند رشد 
كنند و به بالندگي برسند. برخي نويسندگان بزرگ و 
معروف نيز اين مس��ئله را تأييد مي كنند، مثلًا يكي از 
آنها، آقاي هوشنگ مرادي كرماني است كه مي گويد با 
خواندن چند كتاب در دوران كودكي اش علاقه مند به 
كتاب ش��ده و به مرور زمان به سمت نويسندگي رفته 
است. اين نش��ان مي دهد تنها قرار گرفتن چند كتاب 
خوب در زندگي كودكان تأثيرات خيلي خوبي بر جاي 
مي گذارد. براي همين مقطع ابتدايي بس��يار اهميت 
زيادي دارد و ما همه تلاش مان را صرف دانش آموزان 
ابتدايي كاشمر كرديم؛ دانش آموزاني كه عمدتاً كتابي 

غير از كتاب درسي شان نديده بودند و نداشتند. 
نظام آموزشي كشور ما بر آموزش توصيفي 
تأكي�د دارد، پس چط�ور در برخي مناطق 
مح�روم كتابي غير از كتاب درس�ي وجود 

ندارد؟
ايراد كار همين جاس��ت. نظام آموزش��ي ما به سمت 
آموزش توصيفي تغيير كرده و ارزشيابي كيفي هم دارد 
اما در نحوه آموزش، اتفاق خيلي مؤثري نيفتاده، بدتر 
اينكه نحوه تدريس معلمان به س��مت و سوي اين نوع 
آموزش نرفته است. شايد يكي از دلايلش اين باشد كه 
والدين با اين نوع تدريس هاي محتوايي آشنا نيستند 
و ميلي هم به آن ندارند. عم��ده خانواده ها ظاهر كار را 
مي بينند و آنه��ا از معلم فق��ط درس و آموزش كتاب 
درسي را مي خواهند، يعني حتي اگر معلمي بخواهد 
سر كلاس براي بچه ها داس��تان بخواند، ممكن است 
با مخالفت خانواده ها روبه رو شود! از اين رو ما احساس 
نياز كرديم و سراغ خريد كتاب براي بچه هاي ابتدايي 

و البته عمدتاً در مناطق محروم رفتي��م، البته در اين 
مس��ير خيران و آنهايي ك��ه از وضعي��ت مالي خوبي 
برخوردار بودند، كمك هاي زيادي به ما كرده اند تا اين 
وضعيت نامطلوب پيش آمده را بهبود ببخشيم؛ اينكه 
كتاب هاي غيردرسي مناسبي را تهيه كنيم و در اختيار 

بچه ها بگذاريم. 
شما يك اس�تاد دانشگاه هس�تيد و جزو 
نيروه�اي آموزش و پرورش هم نيس�تيد. 
اين كارهايي كه انجام مي دهيد در راستاي 

مسئوليت اجتماعي است؟
بله همينطور اس��ت، اين كارها در راستاي مسئوليت 
اجتماعي و همچنين براي علاقه ام به كتاب و كتابخواني 
است. قصد دارم از تخصصي كه دارم در جهت كمك به 

دانش آموزان و آينده سازان كشورم استفاده كنم. 
كارهايي كه تا ام�روز مرتبط با كتاب انجام 

داده ايد چه بوده است؟
حدود ۲0سال در كتابخانه هاي عمومي كار كرده ام اما 

سال ۱40۱ از آنجا استعفا كردم. 
دليل استعفاي شما بعد از 20سال چه بوده 
است؟ ش�ما كه مي گوييد كتاب را دوست 

داشتيد. 
بله، علاقه من كتاب اس��ت، اما علت اس��تعفايم چيز 
ديگري اس��ت. متأس��فانه نهاد كتابخانه هاي عمومي 
از نيروه��اي متخصص خود نمي توانس��ت به بهترين 
شكل ممكن استفاده كند. مثلًا من را كه مدرك دكترا 
داشتم، مشغول برچس��ب زدن به كتاب ها مي كرد، به 
همين دليل وقتي ديدم جايگاه��ي در اين نهاد ندارم، 
تصميم به اس��تعفا گرفتم. خيلي ها مي گفتند استعفا 
بعد از ۲0سال كار و تغيير رويه، شجاعت مي خواهد. بله 
درس��ت هم مي گفتند، اما وقتي توان و تخصص انجام 
كاري را داشتم و از من در بخش اداري استفاده مي شد، 

نمي توانستم به كارم ادامه دهم. 
و حالا از اس�تعفايي كه داده ايد، پش�يمان 

نيستيد؟
نه، در حال حاضر از اين استعفا پشيمان نيستم، چراكه 
علاقه ام را در جاي ديگري دنب��ال مي كنم كه نتيجه 

مثبت آن را هم مي بينم. 
نقش معلمان در ترويج كتابخواني چيست و 
شما در اين زمينه چه كاري انجام داده ايد؟

عمده معلمان با كتاب هاي مناسب براي رده هاي سني 
مختلف آشنايي زيادي ندارند، به همين دليل تصميم 
گرفتيم هر رديف از قفس��ه كتابخانه مدارس را به يك 

رده سني خاص اختصاص دهيم تا خود 
بچه ها حتي بدون كمك معلمان 

به كتاب مناسب سن خودشان 
دسترسي داشته باشند و از 
آن استفاده كنند. از طرفي 

ب��ه آموزش و پ��رورش 
دادي��م  پيش��نهاد 
براي بح��ث كتاب و 

كتابخواني از 
معلم��ان 

پرورش��ي كم��ك گرفت��ه ش��ود. بع��د از موافق��ت 
آموزش و پرورش، كلاس هاي آموزش��ي براي معلمان 
برگزار و آنها را با كتاب، قصه و قصه خواني آشنا كرديم. 
آموزش در اي��ن كلاس ها در زمينه كتاب��داري، نحوه 
چيدمان كتاب ها، نوع معرفي كتاب و قصه خواني بود. 
گاهي از من براي ديدن كتابخانه هاي مدارس دعوت 
مي ش��د كه مي ديدم هر س��ال رده بندي خاصي براي 
كتابخانه ها در نظ��ر گرفته بودند، البته هر س��ال اين 
رده بندي تغيير مي كرد، به همين دليل در كلاس هاي 
آموزشي به معلمان، رده بندي اصولي را ياد داديم كه 
خوشبختانه مثمرثمر واقع شد و بعد ها در كتابخانه هاي 

مدارس نتيجه اش را مي ديدم. 
بازخورده�ا از برگزاري اي�ن كلاس ها چه 

بود؟ 
بعد از برگزاري كلاس ها، معلمان درخواست مي دادند 
بازهم كلاس  ها تكرار شود و اين براي ما يك دستاورد 
مهم بود. عمده آنها مي گفتند بچه هاي مدرسه ش��ان 
لذت خواندن را فهميده اند و دارند به عادت به مطالعه 
كتاب سوق پيدا مي كنند. شنيدن اين جملات براي مان 

خيلي لذت بخش بود. 
آرزوي ش�ما ب�راي آين�ده م�دارس و 

دانش آموزان كشورمان چيست؟ 
پيش از اينك��ه درب��اره آرزويم صحبت كن��م، بايد از 
آشنايي ام با نارساخواني بچه ها بگويم، يعني بچه هايي 
كه كلًا نمي توانند بخوانند! من در اين مدت با تعدادي 
از بچه هاي نارسا خوان آشنا ش��ده ام كه دغدغه خودم 
هم بوده اس��ت. عمده بچه هاي نارس��اخوان از سطح 
هوش متوس��ط رو به بالا برخوردارند ام��ا وقتي وارد 
مقطع ابتدايي مي ش��وند، در خواندن و نوشتن دچار 
مشكل خواهند شد، به همين دليل به تنبل بودن متهم 

مي شوند، در صورتي كه اينطور نيست. 
چطور اين بچه ها از س�طح هوش متوسط و 
بالايي برخوردارند اما در خواندن و نوشتن 

دچار مشكل مي شوند؟
مغز اين بچه ه��ا توانايي زيادي دارد ام��ا در خواندن 
و نوشتن دچار مشكل مي ش��ود و براي شان سخت 
اس��ت. اين نارس��ايي در همه دنيا وجود دارد و بايد 
بگويم درصد بالايي از بچه ها را نيز ش��امل مي شود، 
به طوري كه از ه��ر ۱0نفر، دو نف��ر مبتلا به اين 
نارساخواني هستند، اما اين مسئله در كشور 
ما ناشناخته است و توجه چنداني به آن 
نمي شود، به همين دليل اين مشكل در 
آنها تشخيص داده نمي شود كه اين 
مسئله موجب ترك تحصيل برخي 
از آنها خواهد ش��د. گاهي برخي 
از بچه هاي نارس��اخوان تا ششم 
ابتدايي ادامه تحصيل مي دهند 

و برخي هم با مشكلات فراوان اين تحصيلات را به اتمام 
مي رسانند و حتي به دانشگاه هم مي روند. جالب است 
بدانيد افرادي مانند اينشتين و اديسون و برخي ديگر از 

دانشمندان موفق دنيا نيز نارسا خواني داشته اند. 
با وج�ود بي توجهي ه�اي نظام آموزش�ي 
كشور نسبت به نارساخواني، شما چطور با 

آن آشنا شديد؟
من خودم در دوران كودكي مبتلا به اين مسئله بودم، 
در حالي كه مشتاق خواندن و نوش��تن بودم اما وقتي 
وارد مقطع دوم ابتدايي ش��دم، نمي توانستم بخوانم و 
بنويس��م. هنوز هم با مدرك دكترا مشكل نارساخواني 
يا خوانش پريش��ي را دارم. در واقع اين مشكل را كسي 
نمي تواند بفهمد، مگر اينكه مبتلا به آن باشد! از آنجا كه 
اين پديده را در ميان بچه ها در بحث كتابخواني مي ديدم 
و به خوبي درك شان مي كردم، توانستم اطلاعاتي درباره 
آن كسب كنم و با آن آشنا شوم. در حال حاضر نيز تمام 
تلاشم را مي كنم اين مش��كل نارساخواني را حداقل به 
والدين و معلمان منتقل كنم تا آنها با درك بيشتري با 
بچه هاي نارساخوان برخورد كنند. اين مسئله مهم را به 
همه معلمان جديدي كه در دانشگاه فرهنگيان آموزش 
مي بينند و براي شان تدريس مي كنند، انتقال داده ام، اين 
در حالي است كه عمده آنها با اين پديده آشنا نيستند و 
ممكن است مانند بسياري از خانواده ها و معلمان شان، 

بچه ها را متهم به كودن بودن كنند. 
آرزوي تان چيست؟

آرزويم اين است كه جامعه كتاب نخوان ما، با كودكان و 
ادبيات آنها آشنا شود، به نظر من يكي از راه هاي اصلي 
موفقيت ما اين اس��ت كه با س��بك كتاب هاي جديد 
كودك آش��نايي پيدا كنيم، آنها را بهتر بشناس��يم و 
براي رشد آينده سازان كش��ور تمام تلاش مان را انجام 
دهي��م. همچنين يكي ديگ��ر از آرزوهايم اين اس��ت 
بچه هاي نارساخوان شناخته و پرداخته شوند چراكه 
اين بچه ها ذه��ن تصويرگري خيلي ق��وي ای دارند و 
بايد در جهت توانايي  ها و استعدادهاي شان سوق داده 
شوند. بدون ش��ك آنها مي  توانند مخترعان و نقاشان 

خيلي موفقي شوند. 
چرا شناسايي و توجه به كودكان نارساخوان 
در سيستم آموزش و پرورش كشور ما جدي 

گرفته نشده است؟ 
ش��ايد به اين دليل باش��د كه زيربناه��اي كار آماده 
نيست، معلم اصول تش��خيصي كودكان نارساخوان 
را نمي داند، به همين دليل نمي تواند آنها را شناسايي 
كند، در حالي كه مراك��ز يادگيري و اختلالات داريم 
و كودك نارس��اخوان مي تواند به اي��ن مركز معرفي 
شود اما به دليل عدم تش��خيص، اصلًا آنها شناسايي 
نمي شوند كه معرفي شوند. به علاوه اينكه اين كودكان 
به دليل هوش بصري بالايي كه دارند، شكل كلمات را 
به حافظه مي سپارند و طوري كتاب را مي خوانند كه 
تصور مي كنيد در خواندن هيچ مش��كلي ندارند. آنها 
طوري رفت��ار مي كنند و تكنيك ه��اي مختلفي را به 
كار مي برند كه كسي مشكل شان را تشخيص ندهد، 
در صورتي كه اگر در س��ال هاي اوليه اين مشكل در 
دانش آموز ابتدايي درست تشخيص داده شود، درصد 
زيادي از آنها مي توانند درمان شوند و تحصيلات شان 
را تا م��دارج بالات��ر پيش ببرن��د، آن وق��ت اين فقر 
سلسله وار از نسلي به نس��ل بعد نيز منتقل نمي شود. 
اينها مسائل مهمي است كه نظام آموزشي كشور بايد 
توجه ويژه اي به آنها داشته باشد و زيرساخت هاي لازم 

را براي انجام شان فراهم كند.

سال ها در نهاد كتابخانه هاي كش�ور كار مي كرد، وقتي ديد با مدرك دكتراي علم اطلاعات، او را درگير كارهاي س�طحي كرده اند، تصميم گرفت علاقه اش به »كتاب« و ترويج »كتابخواني« را در جاي ديگري 
دنبال كند؛ جايي كه بيشتر به او نياز داشتند. او بدون اينكه توقع مالي داشته باشد و تنها در راستاي مس�ئوليت اجتماعي اش، تصميم گرفت با كمك همسرش كه در يكي از كتابخانه هاي كاشمر كار مي كند، 
گام هاي بزرگي بردارد. حالا در نتيجه اين كارها، دانش آموزان كاشمر به كتاب و كتابخواني علاقه مند شده اند؛ دانش آموزاني كه تا پيش از اين كتابي غير از كتاب درسي  نديده بودند! زهرا نيكدل، استاد دانشگاه 
آزاد و دانشگاه فرهنگيان است، او مي گويد پيشرفت فردي افراد از همان دوران كودكي شروع مي شود، به همين دليل عزمش را جزم كرده است كودكان كاشمر را با كتاب خواندن به سطوح بالاتري برساند. 

مهسا گربندي
  گفت و گو

كتاب هاي حوزه ك�ودك كه در شهرس�تان ها 
وج�ود دارد عمدت�اً س�وپرماركتي اس�ت؛ 
كتاب هايي كه روي محتوا و تصاوير آن به خوبي 
كار نمي شود، به همين دليل با كمترين قيمت در 
دسترس افراد قرار مي گيرد، واضح است عمده 
افراد همين كتاب ها را براي فرزندشان مي خرند

سايه روشن تاكسي هاي برقي
 در شرايطي كه شهرداري تهران

 اولين مرحله واگذاري  تاكسي هاي برقي را كليد زده
معايب و مضرات اين طرح  هنوز محل بحث است

»داده هاي شركت كنترل كيفيت هواي تهران نشان مي دهد طي 

سجاد آذري
  گزارش

سال۱۴02 تهراني ها ۱0روز هواي پاك و ۱2روز هواي ناسالم تنفس 
كرده ان�د.« اين خبر رس�انه ها در روزه�اي ابتدايي س�ال جاري 
نشان دهنده شرايط سختي است كه ساكنان پايتخت در سال گذشته و سال هاي قبل از آن تجربه 
كرده اند. آلودگي هوا مش�كلي اس�ت كه از پيش از انقلاب در تهران مطرح بوده و هنوز هم حل 
نشده است. در شرايطي كه در بيش از ۱0سال گذشته به مسئله نوسازي وسايل نقليه و مخصوصاً 
خودروهاي عمومي كه سهم بسيار زيادي در آلودگي هوا دارند، بي توجهي شده و فقط با شدت 
گرفتن آلودگي هوا، چشم ها به آسمان بود تا باد و باراني توده هاي آلودگي را از شهرهاي كشور 
دور كند، مدتي است گفته می شود راه حلي براي اين مش�كل قديمي در حال پيدا شدن است. 


